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  پیشوندها و پسوندها ،ها املاى بعضى از واژه

 شود: )حرف ندا( همیشه جدا از منادا نوشته مىاى 

 اى خدا، اى که

 :شود مى نوشته خود از پس ٔجدا از جزء و کلمه این، آن

 آنچه، آنکه، اینکه، اینجا، آنجا، وانگهىاستثنا: 

 :شود مى  نوشته خود ازپس ٔهمواره جدا از کلمه همین، همان

 جا جا، همان کتاب، همان همین خانه، همین

 :شود مى نوشته خود از پس ٔهمواره جدا از کلمه هیچ

 کس کدام، هیچ یک، هیچ هیچ

 :در گرم شود، مى نوشته خود از پس ٔجدا از کلمهچه 

 چرا، چگونه، چقدر، چطور، چسان

 :چسبد مى خود از پیش ٔهمواره به کلمه چه

 مچه نا آنچه، چنانچه، خوانچه، کتابچه، ماهیچه، کمانچه، قباله

 :زیر موارد در مگر شود، مى نوشته خود از پیش ٔدر همه جا جدا از کلمه را

 به پرسش منفى.، در پاسخ «آرى »و در معناى « براى چه؟ »در معناى چرا 

 :شود مى نوشته خود از پیش ٔجدا از کلمه که

 که( کسى که )= آن که، آن چنان

 بلکه، آنکه، اینکهاستثناء: 

 کلمه، وقتى که بین دو عَلمَ )اسم خاص اشخاص( واقع شود، هر دو صحیح است: این ٔ، حذف یا حفظ همزهابن

زکریاى رازى/ محمّدابن زکریاى رازى؛  محمّدبن على؛  ابن على/ حسین بن حسین

 سینا ابن عبدالله ابن سینا/ حسین بن عبدالله بن حسین 

 شود: در موارد زیر پیوسته نوشته مى به

 شود(: خوانده مى« باى تأکید»یا « باى زینت»که اصطلاحاً  . هنگامى که بر سر فعل یا مصدر بیاید )همان1
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 )= گفتن(بگفتم، بروم، بنماید، بگفتن 

 به کار رود. 1بدان، بدو، بدیشان بدین، صورت  . به2

 . هرگاه صفت بسازد:3

 بخرد، بشکوه، بهنجار، بنام

 شود: در سایر موارد جدا نوشته مى به

 منـزل، به نام خدا به ختى، منـزلس به برادرت گفتم، به سر بردن، به آواز بلنـد، به

 بعتد  ٔکلمته  بته  پیوستته  و نیستت  فارسى ٔآید از نوع حرف اضافه هاى عربى مى که در آغاز بعضى از ترکیب«  به »تبصره: حرف 

 :شود مى نوشته

 العین، بشخصه، مابازاء، بذاته بعینه، بنفسه، برأی

انـداختن،  شتوند )ماننتد    مفتوح یا مضموم آغاز مى الفبر سر افعالى که با « میم نهى »، «نون نفى »، «باى زینت»ت هرگاه 

 شود: در نوشتن حذف مى« الف »( بیاید، افتادن، افکندن

 بینداز، نیفتاد، میفکن

گونه باشد، یعنى معنتاى آن دقیاتاً مرکتب از معتانى      شود، مگر آنکه کلمه بسیط وشته مىن خود از پس ٔهمیشه جدا از کلمه بى 

 زاى آن نباشد:اج

 بیهوده، بیخود، بیراه، بیچاره، بینوا، بیجا

 :فاصله( )با کمک نیم شود مى  نوشته خود از پس ٔهمواره جدا از کلمههمى و  ، نمیمى

 گوید افکند، همى رود، مى مى

 شود، مگر در موارد زیر: مى نوشته خود از پس ٔهمواره جدا از کلمه هم 

 گونه باشد: . کلمه بسیط1

 همشهرى، همشیره، همدیگر، همسایه، همین، همان، همچنین، همچنان

 هجایى باشد: . جزء دوم تک2

 همدرس، همسنگ، همکار، همراه

همصـنف، همصـوت، همتـیم     ماننتد  شتود،  دشتوارخوانى  موجتب  ختود  از بعتد  ٔبا کلمه« هم»نویسى  در صورتى که پیوسته

 جدانویسى آن مرجّح است.

 شروع شود: « آ ». جزء دوم با مصوت 3

http://www.persianacademy.ir/fa/pishvand.aspx#01
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 همایش، هماورد، هماهنگ

 شود: جدا نوشته مىهم همزه در تلفّظ ظاهر شود، «  آ »از حرف در صورتى که قبل

 آرمان آرزو، هم هم

 شود: شود، جدا نوشته مى آغاز مى«  م »یا «  الف »تبصره: هم، بر سر کلماتى که با 

 مسلک مرز، هم اسم، هم هم

 :در مگر شود، مى نوشته خود از پیش ٔهمواره جدا از کلمه ترینو  تر

 بهتر، مهتر، کهتر، بیشتر، کمتر

 :باشد مى صحیح( جدا و پیوسته) صورت دو هر به کلمات با ترکیب در( جمع ٔ)نشانهها 

 ها ها، گرهها/ گره ها، کوهها/ کوه ها، چاهها /چاه ها، باغها/ باغ کتابها/ کتاب

 اما در موارد زیر جدانویسى الزامى است:

 :رود کار به نامأنوس ٔهاى بیگانه بعداز کلمه ها. هرگاه 1

 ها  ها، فرمالیست ها، پزیتیویست  مرکانتیلیست

 سازى مشخص کنیم: . هنگامى که بخواهیم اصل کلمه را براى آموزش یا براى برجسته2

 ها ها، ایرانى ها، متمدن  ها، باغ کتاب

 ختم شود:«  ظ »و «  ط »د و یا به از سه دندانه( شو. هرگاه کلمه پردندانه )بیش3

 ها ها، تلفظّ ها، استنباط  ها، حساسیت بینى پیش

 . هرگاه جمع اسامى خاص مدّ نظر باشد:4

 ها ها، هدایت ها، مولوى ها، فردوسى سعدى

 غیرملفوظ ختم شود:هاى . کلمه به 5

 ها ها، خانه میوه

 باشد: یا به هاى ملفوظى ختم شود که حرف قبل از آن حرف متّصل

 ها ها، به ها، پیه ها، فقیه سفیه

 تتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتتت

 فاط در کلمات بدین، بدان، بدو، بدیشان باقى مانده است. «  هب » ٔاضافه حرف قدیمى ٔگونه .1
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 ...است، اى، ام، ٔمجموعه

 شود: هاى زیر نوشته مى (، به صورت ام، اى، است، ایم، اید، اند در زمان حال )«  بودن »هاى متّصل فعل  صورت

 مثال صامت میانجى کلمات مختوم به

 خشنود است خشنودى خشنودم تت صامت منفصل

 خشنودند خشنودید خشنودیم  

با صدایى نظیر آنچه در «  و »
 «رهرو»

 رهرو است رهروى رهروم 

 رهروند رهروید رهرویم تت است به کار رفته

 پاک است پاکى پاکم تت صامت متّصل 

 اند پاک پاکید پاکیم  

*داناست دانایى دانایم «ى» «آ»
 

1دانایید داناییم  
 دانایند 

با صدایى نظیر آنچه در « و»
 «دانشجو»

*دانشجوست دانشجویى دانشجویم «ى»
 

 دانشجویند دانشجویید دانشجوییم  استکار رفتهبه

*توست تواى/ تویى توام همزه «تو »با صدایى نظیر آنچه در « و »
 

)شماکارمند(  توایم   است کار رفتهبه
2مترواید

 

 تواند

 )هاى« ـــِ»

 غیرملفوظ(

 است خسته  اى خسته ام خسته همزه

 اند خسته اید خسته ایم خسته  

 است تیزپى  اى پى تیز ام تیزپى همزه « اىِ »

 اند تیزپى اید تیزپى ایم تیزپى  

 است کارى  ای کارى ام کارى همزه « اى »

 اند کارى اید کارى ایم کارى  

 

 ضمایر ملکى و مفعولى

گانته،   در حالات شتش   ،](شان) ــِـشان(، تان) ــِـتان(، مان) م، ــَـت، ــَـش، ــِـمانــَ]3ضمایر ملکى و مفعولى

 شود: هاى زیر نوشته مى هاى پیش از خود به صورت همراه با واژه

 

صامت  کلمات مختوم به
 میانجى

 مثال

 برادرش برادرت برادرم تت صامت منفصل

 برادرشان برادرتان برادرمان  

 کتابش کتابت کتابم تت صامت متّصل

 کتابشان کتابتان کتابمان  

http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#01
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#02
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#03
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#04
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صدایى نظیر آنچه با «  و »
 «رهرو»در 

 رهروش رهروت رهروم تت

 رهروشان رهروتان رهرومان  کار رفته است  به

4«ى» « آ »
 پایش پایت پایم 

 پایشان پایتان پایمان  

 عمویش عمویت عمویم «ى» با صدایى نظیر آنچه «  و »

 عمویشان عمویتان عمویمان  به کار رفته است« عمو»در

 اش خانه ات خانه ام خانه همزه )های غیرملفوظ( « ـــِ»

 شان خانه تان خانه مان خانه  پیش از ضمایر ملکى مفرد

پیش از ضمایر «  اىِ »
 ملکى مفرد

 اش پى ات پى ام پى همزه

 شان پى تان  پى مان  پى  

ملکى پیش از ضمایر « اى»
 مفرد

 اش کشتى ات کشتى ام کشتى همزه

 شان کشتى تان کشتى مان کشتى 
 

با صدایى نظیر آنچه «  و »
 «رادیو»در 

 به کار رفته است 

5همزه
 رادیواش رادیوات رادیوام 

 رادیوشان رادیوتان رادیومان  از ضمایر ملکى مفردپیش

 

 یاى نکره و مصدرى و نسبى

 شود: هاى زیر نوشته مى یاى نکره )همچنین یاى مصدرى و نسبى( در حالات گوناگون به صورت

 

 

 اضافه ٔکسره

 :  کند مى ایجاد دشوارى که کلماتى در ابهام رفع براى مگر شود، نمى آورده خط در اضافه ٔکسره ٔنشانه

 ْسواری اسبِ سوارى/ اسب

 مثال صامت میانجى کلمات مختوم به

 صامت منفصل

 صامت متّصل

با صدایى نظیر آنچه در «  و »
 کار رفته است.به « رهرو»

 تتت

 تتت
 

 تتت

 برادرى

 کتابى
 

 رهروى

  6)هاى غیرملفوظ(« ـــِــ»

 « اىِ »

 « اى »

با صدایى نظیر آنچه در «  و »
 به کار رفته است« رادیو»

 « آ »

با صدایى نظیر آنچه در «  و »
 کار رفته استبه « دانشجو»

 همزه

 همزه

 همزه
 

 «ى»

 «ى»
 

 «ى»

 اى خانه

 اى تیزپى

 اى کشتى
 

 رادیویى

 دانایى
 

 دانشجویى

http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#05
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#06
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#07
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و گتاهى  « پرتـوى آفتـاب  »آید، مانند  مى«  ى »در حالت مضاف، گاهى با صامت میانجى  رهرو، پرتو، جلو، مانند کلماتى ت

 تابع تلفّظ خواهد بود.«  ى »آوردن یا نیاوردن صامت میانجى «. پرتو آفتاب»بدون آن، مانند 

 شود: استفاده مى 7« ء »ت براى کلمات مختوم به هاى غیرملفوظ، در حالت مضاف، از علامت 

 او ٔنامه من، ٔخانه

 :شود مى تبدیل «الف » به خود، از بعد ٔکلمه به اضافه در ،(شود مى تلفّظ «آ » که) «ى» به مختوم عربى هاى کلمه در ،«ى» ت

 عیساى مسیح، موساى کلیم، هواى نَفْس، کبْراى قیاس

*همزه ٔنشانه
 

 میانى ٔهمزه

« ـِـ»و «  او »و «  اى »از آن مصتوّت  شود، مگر آنکه پس  نوشته مى«  ا »از آن مفتوح باشد، روى کرسى  الف( اگر حرف پیش

 شود: نوشته مى«  یـ »صورت روى کرسى باشد که دراین

 تلألؤ، مأنوس، شأنرأفت، تأسّف، 

 رئیس، لئیم، رئوف، مئونت، مطمئن، مشمئز

 شتده،  تبتدیل  کستره  بته  آنهتا  ٔنظیر متأثّر، متأخّر، متألمّ که در تداول، اولین فتحته «  مُتَفعَِّل »تبصره: در کلمات عربى بر وزن 

 .است گرفته قرار ملاک آن عربى صورت همان

باشتد کته   «  او »شتود، مگتر آنکته پتس از آن مصتوّت       نوشتته متى  «  و » ب( اگر حرف پیش از آن مضموم باشد، روى کرسى

 شود: نوشته مى« ى»صورت روى کرسى  دراین

 رؤیا، رؤسا، مؤسّسه، مؤذّن، مؤثّر، مؤانست

 شئون، رئوس

 شود: نوشته مى ـآ/ آصورت باشد، به«  آ »ج( اگر حرف پیش از آن مفتوح یا ساکن و پس از آن حرف 

 قرآن، مرآتمآخذ، لآلى، 

 :شود مى نوشته « ى » کرسى با فرنگى دخیل کلمات ٔکلّیه در و موارد ٔدر بایه

 لئام، رئالیست، قرائات، استثنائات، مسئول، مسئله، جرئت، هیئت

8لئون، سئول، تئاتر، نئون
 

 توأماستثنا: 

http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#08
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#09
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#10
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 پایانی ٔهمزه

 :شود مى نوشته « ا » کرسى روى ،(مفتوحماقبل میانى ٔالف( اگر حرف پیش از آن مفتوح باشد )مانند همزه

 خلأ، ملأ، مبدأ، منشأ، ملجأ

 :شود مى نوشته « و » کرسى روى ،(مضمومماقبل میانى ٔب( اگر حرف پیش از آن مضموم باشد )مانند همزه

 لؤلؤ، تلألؤ

 شود: نوشته مى«  ى »مکسور باشد، روى کرسى  ج( اگر حرف پیش از آن

9متلألئ
 

 شود: باشد، بدون کرسى نوشته مى«  اى »و «  او »و «  آ »هاى بلند  د( اگر حرف پیش از آن ساکن یا یکى از مصوّت

11ماء، املاء، انشاءجزء، سوء، شیء، بطُء، بطیء، سماء، 
 

 .است صحیح که شود مى نوشته هم پایانى ٔارسى بدون همزهف در اعضاء املاء، انشاء، مانند کلماتى: 1 ٔتبصره

 ماقبتل  پایتانى  ٔهمزه یا و( « ا » کرسى با) مفتوح ماقبل پایانى ٔهمزه یا( کرسى بدون) ساکن ماقبل پایانى ٔهمزه هرگاه: 2 ٔتبصره

 شود. ز حفظ مىنی آن قبلى کرسى و گیرد مى «ى» کرسى شود، متّصل نکره یا وحدت یاى به( « و » کرسى با) مضموم

 جزئى، شیئى، منشائى، مائى، لؤلوئی

 . است شده ارائه ،3 ٔراهنماى کتابت همزه، در صفحات بعد، در جدول شماره

 راهنماى کتابت همزه .3جدول 

 بدون کرسى «  ی »کرسى  «و »کرسى  «ا »کرسى 

 « ء » « ، ـئ ئ» « ؤ، ـؤ » «آ، ـآ» « أ، ـأ »

 بُطء ائتلاف تلألؤ قرآن بأس

 بَطىء ارائه رؤسا لآلى تأثیر

 جزء اسائه رؤیا مآل تأخّر

 سوء استثنائات رؤیت مرآت تأخیر

 شىء استثنائی سؤال مآخذ تأدیب

 ضوء الاائات فؤاد مآثر تأذّی

 فىء اورلئان لؤلؤ منشآت تأسّف

 ماء ایدئالیسم لؤم مآب تأسیس

  بئاتریس مؤالفت مآرب تأکید 

  بئر مؤانست  تألّف

  پرومتئوس مؤتلف  تألیف

  پنگوئن مؤتمن  تأمّل

  تبرئه مؤثّر  تأمین

  تخطئه مؤدّب  تأنّی

http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#11
http://www.persianacademy.ir/fa/ame.aspx#12
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  تئاتر مؤدّی  تأنیث

  تئودور مؤذّن  تأویل

  توطئه مؤسسّ  تفأّل

  جزئى مؤسّسه  تلألؤ

  سوئى مؤکد  توأم

 

 «ا»کرسى  «و»کرسى  «ى»کرسى  بدون کرسى

 « أ، ـأ»  « آ، ـآ » «ؤ، ـؤ » «  ، ـئ  ئ » « ء »

 خلأ  مؤلّف جرئت 

 رأس  مؤمن دنائت 

 رأى  مؤنّث دوئل 

 سبأ )قرآنى(  مؤوّل رافائل 

 شأن  مؤید رئالیست 

 مأثور   رئالیسم 

 مأجور   رئوس 

 مأخذ   رئوف 

 مأخوذ   رئیس 

 مأذون   ژوئن 

 مأکول   ژئوفیزیک 

 مألوف   سئانس 

 مأمن   سئول 

 مأمور   سوئد 

 مأنوس   سیئات 

 مأوا   شائول 

 مأیوس   شئون 

 مبدأ   قرائت 

 متأثّر   قرائات 

 متأخّر   کاکائو 

 متأذّى   کلئوپاترا 

 متألّم   لائوس 

 

 «ا»کرسى  «و»کرسى  «ى»کرسى  بدون کرسى

 « أ، ـأ»  «آ، ـآ » « ؤ، ـؤ » «  ، ـئ  ئ » « ء »

 متأمّل   لئام، لئیم 

 متأهّل   لئون 

 متلألئ   لوئى 

 مستأصل   مائومائو 

 ملأ   مسائل 

 ملجأ   مسئول 

 منشأ   مئونت 

 )قرآنى(نبأ    مرئوس 
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 ـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

 هستند.دار در این جدول از قاعده مستثنا  هاى ستاره کلمه*

جى )بتا  میتان  صامت نوع دو از مصوّت دو میان ٔتوان در فاصله اى مختوم به مصوّت باشد و جزء پس از آن نیز با مصوّت آغاز شده باشد، مى چنانچه کلمه .1

تنهائى، که در بعضى همتزه غلبته   ؛ نظیر دانایید/ دانائید؛ زیبایى/ زیبائى؛ تنهایى/ «همزه»و دیگرى صامت « ى »ارزش یکسان( استفاده کرد: یکى صامت 

انتختاب شتده   « ى»ى میانج صامت آموزش، سهولت و یکدستى حفظ براى اینجا، در. کند مى فرق دیگر ٔاى به کلمه و از کلمه« ى»دارد و در بعضى دیگر 

 است.

 آورده شد.«  مترواید »معنا ندارد، «  تواید »چون  .2

 رود. کار مى به « ضمیر شخصى متّصل»، اصطلاح «ضمیر مفعولى»یا « ضمیر ملکى»صطلاحاتى نظیر جاى ا در دستورهاى اخیر زبان فارسى، به .3

شود. در ادبیات داستتانى هتم، زمتانى کته نویستنده       گفته مى«  بابایم »جاى  به«  بابام »ممکن است در مواردى حذف شود. در تداول عامهّ « ى»این  .4

« بازویتت »جتاى   بته « بازوت»گیرد، مثلاً استعمال  ضرورت شعرى این حذف صورت مى منوال است. در شعر به کند، وضع به همین زبان گفتار را ضبط مى

 «.آفرین بر دست و بر بازوت باد»در این مصراع: 

 «.رادیوام خراب شد»و نه « رادیوم خراب شد»شود  شود، مثلاً گفته مى در محاوره، اصولاً همزه و مصوّت آغازى حذف مى .5

آید: بندگى. در چند کلمه، هتاى غیرملفتوظ در الحتاق بته      جاى آن مى میانجى به« گ»شود و  ، حذف مى«یاى مصدرى»غیرملفوظ، در الحاق به هاى  .6

 «.هفتگى»، «همیشگى»، «خانگى»میانجى اضافه شده است: «  گ »افتاده و « یاى نسبت»

 .است « ى » ٔشده این علامت کوتاه .7

 صتحیح  کته  گذارنتد  متى  کستره  شبیه علامتى باشد، شده اضافه دیگرى ٔکلمه به اینکه بدون ،« ء » پایانى ٔسى، در زیر همزهگاهى، خصوصاً در خوشنوی*

 .نیست

 ه صحیح نیست.ک شود مى نوشته ئیدورژن گاهى هیدروژن ٔکلمه .8

 .است شده بدل « ى » به « ء » فارسى در که است بوده مُنشِئ اصل در منشى ٔکلمه .9

 میتانجى  « ى » آن جتاى  بته  و شتود  متى  حذف غالباً خود، بعداز ٔکلمه به اضافه در فارسى، در اعضاء، املاء، انشاء، کلمات در کرسى بدون پایانى ٔهمزه .11

 .بدن اعضاءِ خوب، انشاءِ: است صحیح هم آن ٔن، ولى حفظ همزهبد اعضاى خوب، انشاى مانند آید، مى

 یأس   مرئى 

    مشمئز 

    ناپلئون 

    نشئه 

    نشئت 

    نوئل 

    نئون 

    ویدئو 

    هیئت 
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  عربى ها و ترکیبات و عبارات مأخوذ از واژه

 شود: هاى زیر نوشته مى ها و ترکیبات و عبارات مأخوذ از عربى به صورت در واژه«  ة »

 شود: نوشته مى«  ت »صورت  . اگر در آخرِ کلمه تلفّظ شود، به1

 رحمت، جهت، قضات، نظارت، مراقبت، برائت

 آنى این کلمات در نظر باشد(.الخطّ قر )در جایى که مراعات رسمعلیه  صلوة، مشکوة، زکوة، رحمةالله استثنا:

 شود: ( نوشته مىهاى غیرملفوظ« ) ـه/ ه»صورت  . اگر در آخرِ کلمه تلفّظ نشود، به2

 علاقه، معاینه، نظاره، مراقبه، آتیه

 کند:   تبعیت مى« هاى غیرملفوظ»و در این حالت از قواعد مربوط به 

 اى مراقبه بیمار، ٔمند، نظارگان، معاینه علاقه

معمتولاً  کاملةالوداد، لیلةالقـدر، ثقةاسسـلام، خاتمـةاسمر، دایرةالمعـارف،     . در ترکیبات عربى رایج در فارسى، ماننتد  3

آیتد   متى «  ت »صورت  ، بهالله آیتو  اسسلام حجّتشود، اما گاهى در بعضى از ترکیبات، مانند  نوشته مى « ـة/ ة »صورت  به

 که آن هم درست است.

شتود، در فارستى )جتز در     تلفّظ مى«  آ »صورت  بهمانند زکوة، حیوة، مشکوة، صلوة هاى عربى،  خى از کلمهکه در بر«  و »

1شود. نوشته مى«  الف »صورت  گونه کلمات مورد نظر باشد( به الخطّ قرآنى این مواردى که رعایت رسم
 

 زکات، حیات، مشکات، صلات

 نستبت یتا وحتدت،   « ى »)اگر به این صورت نوشته شده باشتد(، در اضتافه بته    زکوة، مشکوة، صلوة هایى مانند  تبصره: کلمه

 شود: نوشته مى«  ت »و «  ا »با  

 زکاتى، مشکاتى، صلاتى، حیاتى

 زیر:شود، مگر در موارد  نوشته مى« الف »صورت  همیشه به«  الف کوتاه »

 ؛اوُلى، اولى، حتّى، على، الى. 1

 هاى خاص: . اسم2

 عیسى، یحیى، مرتضى، مصطفى، موسى، مجتبى

http://www.persianacademy.ir/fa/vajearabi.aspx#01
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« التف »شتود در فارستى بتا     الخطّ قرآنى به این صورت نوشتته متى   که در رسم اسمعیل، هرون، رحمنهایى مانند  تبصره: واژه

 ... .الهى، اعلیحضرت: مستثناست فوق ٔبعضى کلمات از قاعدهاسماعیل، هارون، رحمان. شود:  نوشته مى

 است:  . ترکیباتى که عیناً از عربى گرفته شده 3

 هاى فعلى( )صیغهلک، ستعَُدوُستحُْصى، سِدرةَُالمُنتَهى، ستحُصى  الهدى، بدرالدُجى، طوبى اعلام

 آل طاها، یاسیناما در کلماتى مانند شود،  شکل مضبوط در قرآن نوشته مى هاى قرآن )مانند یس، طه، و...( به  تت اسامى سوره

 .شود مى رعایت ملفوظ و مکتوب تطابق ٔو... قاعده

 گذارى تنوین، تشدید، حرکت

 «ـ ـ وو»هجاى میانى 

هتاى زیتر    هاى رسمى و نیز در متون آموزشى الزامى است. تنتوین بته صتورت    که تلفّظ شود( در نوشته آوردن تنوین )درصورتى

 شود: نوشته مى

 شود: نوشته مى«  اً/ ـاً »صورت  جا به نصب: در همه . تنوین1

2واقعاً، جزئاً، موقتاً، عجالتاً، نتیجتاً، مقدمتاً، طبیعتاً، عمداً، ابداً
 

  هتا  آن ٔهرگتاه بتا تنتوین نصتب همتراه باشتد، همتزه       ، جـزء، اسـتثناء، ابتـداء    ماننتد  همتزه،  بته  مختوم هاى کلمه: 1 ٔتبصره

 .جزئاً، استثنائاً، ابتدائاً: گیرد مى قرار آن بعداز «الف » روى تنوین و آید مى « ى » کرسى روى

)هاى غیرملفوظ( نوشته یا تلفّتظ شتود، در   «  ه/ ـه  »یا «  ت »صورت  ، اعم از آنکه در فارسى به« ة/ ـة  » عربى تاء: 2 ٔتبصره

نتیجتـاً،  آید، ماننتد   مى«  ت »گیرد که پس از  شود و علامت تنوین روى الفى قرار مى کشیده مى«  ت »تنوین نصب، بدل به 

 ؛موقتاً، نسبتاً، مقدمتاً، حقیقتاً

شود و فاط در ترکیبتات متأخوذ از عربتى کته در زبتان       نوشته مى ــٍـو  ـٌــصورت  . تنوین رفع و تنوین جرّ: در همه جا به2

 رود: فارسى رایج است به کار مى

 .نحوٍکان جدٍ، اىّ ٌعلیه، بعبارةاٍُخرى، اباعًن فیه، متفق عنه، مختلفٌ اٌلیه، منقولٌ الیه، مضاف مشارٌ

3هاست: نگاشت گذاشتن تشدید همیشه ضرورت ندارد مگر در جایى که موجب ابهام و التباس شود که یکى از مصادیق آن هم
 

 معین/ معین؛ على/ عِلّى؛ دوار/دواّر؛ کره/کرّه؛ بنا/ بنّا

 موارد ٔزبانان و نیز در اسناد و متون رسمى دولتى، گذاشتنِ تشدید در همه تبصره: در متون آموزشى براى نوآموزان و غیرفارسى

 .است ضرورى

http://www.persianacademy.ir/fa/vajearabi.aspx#02
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 لازم است که احتمال بدخوانى داده شود: گذارى تنها در حدّى حرکت

 عُرضه/ عَرضه؛ حَرف/حِرفَ؛ بُرْد/ بُرَد؛ سرْچشمه/سرِچشمه

 :شود مى نوشته واو دو با « ـ ـ وو »هاى داراى هجاى میانى  واژه

 طاووس، لهاوور، کیکاووس، داوود

 ست.الخطّ قرآنى بلامانع ا تبعیت از رسم یک واو به با «داود » نوشتن: 1 ٔتبصره

 :شود مى اختیار( شناسنامه مطابق) شده نهادى ضبط شخص، نام مورد در: 2 ٔتبصره

 کاوس، کاوسى

 ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

شتود:   باشتد، بته همتان شتکل حفتظ متى       خانوادگى اشخاص، اگر با املاى عربى ثبت شتده  اسامى خاص در متون قدیم و نام .1

 شود. نوشته مى الله الله، حشمت رحمتصورت  باشد به . و اگر با املاى فارسى ثبت شدهمشکوةالدّینى، حیوةالحیوان

 .دامطلقا، اصلا، ابتنوین خوانده شود:  اگر بخواهیم بى .2

 شود که املاى واحد اما دو تلفّظ و دو معنى متفاوت دارد.  هایى اطلاق مى نگاشت: به واژه هم .3
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*ترکیبات
 

 نویسى و یا جدانویسى ترکیبات در زبان فارسى سه فرض قابل تصوّر است: در باب پیوسته

 استثنا؛ موارد تعیین و مرکب کلمات ٔدوین قواعدى براى جدانویسى همه. ت1

 استثنا؛ موارد تعیین و مرکب کلمات ٔنویسى همه . تدوین قواعدى براى پیوسته2

نویسى بعضى دیگر و دادن اختیار در خصوص ستایر   . تدوین قواعدى براى جدانویسى الزامى بعضى از کلمات مرکب و پیوسته3

 نویسندگان.کلمات به 

، فتترض ستوم را برگزیتتده و تنهتتا متوارد الزامتتى جدانویستتى و یتتا   «دستتور ختتطّ فارستتى  »فرهنگستتان در تتتدوین و تصتتویب  

 نویسى را به شرح زیر معین کرده است: پیوسته

 شود: الف( کلمات مرکبى که الزاماً پیوسته نوشته مى

، «بته »هایى که با پیشوندهاى  شود، مگر مرکب ه جدا نوشته مىشود همیش کلمات مرکبى که از ترکیب با پیشوند ساخته مى .1

)ص « هتا و پیشتوندها و پستوندها    املاى بعضى از واژه»شود و احکام آن در  ، با رعایت استثناهایى، ساخته مى« هم »و «  بى »

 ( آمده است.23و  22

 شود، مگر هنگامى که: مىشود همیشه پیوسته نوشته  کلمات مرکبى که از ترکیب با پسوند ساخته مى .2

 الف( حرف پایانى جزء اوّل با حرف آغازى جزء دوم یکسان باشد:

 بان مند، آب نظام

 ب( جزء اوّل آن عدد باشد:

 گانه گانه، پانزده گانه، ده پنج

 )واحد پول(بیستگانى استثنا: 

ها جدا و در بعضى دیگر پیوسته نوشته  کلمه اى نیست، در بعضى نویسى تابع قاعده ازحیث جدا و یا پیوسته« وار»تبصره: پسوند 

 شود: مى

 وار وار، پرى وار، طاووس وار، فردوسى طوطى

 بزرگوار، سوگوار، خانوار

 گونه است: هایى که بسیط مرکب .3

 بیستگانى آبرو، الفبا، آبشار، نیشکر، رختخواب، یکشنبه، پنجشنبه، سیصد، هفتصد، یکتا،

http://www.persianacademy.ir/fa/tarkibat.aspx#01
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 هجایى باشد: تک آغاز شود و«  آ »جزء دوم با  .4

 گلاب، پساب، خوشاب، دستاس

کند: گاهى پیوسته نوشته  اى تبعیت نمى از یک هجا داشته باشد، از قاعده آغاز شود و بیش«  آ »تبصره: جزء دوم، اگر با 

 .آور آگاه، زبان آموز، دل دسویز، پیشاهنگ، بسامد، و گاهى جدا، مانند دانششود، مانند  مى

 جایى آوایى در داخل آنها روى داده باشد: زایش واجى یا ابدال یا ادغام و مزج یا جابه.هرگاه کاهش یا اف5

 چنو، هشیار، ولنگارى، شاهسپرم، نستعلیق، سکنجبین

 کم یک جزء آن کاربرد مستال نداشته باشد: مرکبى که دست .6

 غمخوار، رنگرز، کهربا

1ى ایجاد کند:هایى که جدا نوشتن آنها التباس یا ابهام معنای مرکب .7
 

 نام( روز(، بهنام )به یار(، بهروز )به بهیار )به

فتته  یا صتنفى  و ادارى و سازمانى ٔرسمى، جنبه صورت رسمى یا نیمه هجایى باشد و به هاى مرکبى که جزء دوم آنها تک کلمه .8

 باشد:

 استاندار، بخشدار، کتابدار، آشپز

 شود: ب( کلمات مرکبى که الزاماً جدا نوشته مى

 الیه(: ٌ هاى اضافى )شامل موصوف و صفت، و مضاف و مضاف ترکیب .1

 لیمو میوه، آب زمینى، آب نظر، سیب کم، شوراى عالى، حاصل ضرب، صرف  دست

 آغاز شود:«  الف »جزء دوم با  .2

 احساس گى، کمافتاد انگیز، عقب دل

 مخرج باشد: حرف پایانى جزء اول با حرف آغازى جزء دوم همانند یا هم .3

 پرده برى، چوب مصرف، چوب کن، کم نامه، پاک آیین

 هاى متشکل از دو جزء مکرر: هاى اتباعى و نیز مرکب مرکب .4

 هق تک، هق مول، تک رنگین، پول سنگین

 .مصدر مرکب و فعل مرکب:5

 داشتن، سخن گفتم، نگاه داشتمسخن گفتن، نگاه 

 :باشد دخیل ٔها کلمه هایى که یک جزء آن مرکب. 6
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 دار پوش، پاگون پُز، شیک خوش

 هاى عربى که شامل چند جزء باشد: عبارت .7

 حال اىّ تعالى، على تعالى، حقّ هذا، بارى الله، مع شاء هذا، ان بعد، على ذلک، من مع

 جایز است.«  تعالى بسمه »و «  تعالى باسمه »تبصره: هر دو صورت نوشتارى 

 هاى مرکب عدد باشد: یک جزء از واژه .8

 چرخه فلک، ده بهشت، نُه گنبد، هشت تن، هفت پنج

 استثناى عدد یک، که بسته به مورد و با توجّه به قواعد دیگر، با هر دو املا صحیح است: تبصره: به

 پارچه یکپارچه/ یک  سره؛  یک یکسره/  شبه؛  یکشبه/ یک سویه؛  یکسویه/ یک

 ختم شود )هاى غیرملفوظ در حکم حرف منفصل است(:« هاى غیرملفوظ»هاى مرکبى که جزء اوّل آنها به  کلمه .9

 گیر دار، کناره گیر، پایه بهانه

آن  جتاى  که در ترکیب، هاى غیرملفوظ آنهتا حتذف شتده و بته     تشنگان، خفتگان، هفتگى، بچگىهایى مانند  تبصره: کلمه

 میانجى آمده است، از این قاعده مستثناست.« گ»

 نویسى، طولانى یا نامأنوس یا احیاناً پردندانه شود: کلمه با پیوسته .11

 جو ضمیر، حقیقت بین، پاک طلبى، مصلحت عافیت

چون جدانویسى گونته یتا    باشد، متصّل حرف و منفصل حرف به مختوم ٔگونه چند داراى مرکب ٔهرگاه یکى از اجزاى کلمه .11

 تر است: هاى دیگر نیز منطاى آن جدانویسى گونه یا گونه هاى مختوم به حرف منفصل اجبارى است به تبع  گونه

 مال پامال/ پاىْ  برهنه؛ پابرهنه/ پاىْ

 :باشد فاعلى صفت یا مفعولى صفت مرکب ٔیک جزء کلمه .12

 کننده کننده، پاک پرورده، اخلال رسیده، نمک اجل

 یک جزء آن اسم خاص باشد: .13

 بافته مریم ٔرشته دم، عیسى صفت، عیسى سعدى

 جزء آغازى یا پایانى آن بسامد زیاد داشته باشد: .14

 چشم نشین، سیه پیکر، شاه بخت، هفت نیک

 نویسى، اجزاى ترکیب معلوم نشود و احیاناً ابهام معنایى پدید آید: .هرگاه با پیوسته15

 بیارى راى، خوش دامن، پاک پاکنام،  پاک
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 ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

هاى دستور زبان بته کتار    در اینجا ترکیبات شامل مرکب و مشتق است و به معنایى اعم از معناى مورد نظر نویسندگان کتاب *

 است. رفته 

شتود:   )صورت کهْ بیشتر در قدیم و عمدتاً در شعر بته کتار رفتته استت( مشتاهده متى       کهْو  کهْ ، بــِهْاین التباس بیشتر در  .1

 بهساز، کهربا، کهکشان، کهگِل، کهریز، کهسار.
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 هایى با چند صورت املایى واژه

کتابتت آنهتا حتروف     هایى است که در در فارسى کلماتى وجود دارد که داراى دو یا چند صورت املایى مضبوط است. مرادْ واژه

هتتا و ضتتبط  ( بتته کتتار رفتتته باشتتد. فهرستتت ایتتن واژه غ/ ق   ذ/ ز/ ض/ ظ؛   ح/ ه؛   ث/ س/ ص؛   ت/ ط؛   ا/ ع؛ همتتاوا )

 پیشنهادى براى آنها، به تفکیک عام و خاص، به شرح زیر است:

 هاى داراى دو یا چند صورت املایى با ضبط مختار فهرست واژه

شده باشد و علاوه بر آن، در زبان فارسى   هایى درج شده است که داراى دو یا چند صورت املایى ضبط در این فهرست فاط واژه

 ها و داروها و نظایر آنها که کاربرد فراوان دارد. هاى گیاهان و جانوران و خوراک هایى چون نام امروز به کار رود، یا واژه

 شود. ها از هر متنى با ضبط همان متن نال مى گونه واژه هاى مهجور یا متروک در فهرست نیامده است. این واژه

در مواردى که ضبط کلمه یا اسمى )اعم از اسم شخص یا محل جغرافیایى( با ضبط مختار آن کلمه یا استم متفتاوت باشتد، در    

 شود. متون تاریخى و قدیمى همان ضبط قدیم نوشته مى

 است:  شده  ها، ضوابط زیر به ترتیب اولویت رعایت در ضبط واژه

 و... به همین اعتبار انتخاب شده است. آذوقه، حوله، حلیم، تاسر، قداّره، قورباغه هاى ت رواج ضبط: مثلاً صورت

هایى که داراى املاى واحد اما بته دو یتا چنتد     ت در موارد نادر، بعضى ملاحظات تاریخى و همچنین پرهیز از افزایش تعداد واژه

 است.معنى است مورد نظر بوده 

 ویژه دبستانى، ترجیح داده شده است. هاى درسى، به ت عموماً ضبط کتاب

 ت صورت املایى تازه، هرچند مرجّح باشد، پیشنهاد نشده است.

 ضبط مختار *هاى املایى صورت

  آ/ا

 آذوقه آزوقه/ آذوقه
 آروغ آروقآروغ/ 
 آقا آقا/ آغا

 نوشته «ق» حرف با امروزه «آقا» ٔ)کلمه
 لاب گاهى قدیم در کلمه این ولى شود، مى

 «آغا» صورت به «غ» حرف با و بوده زنان
 آغا، شادملک مانند است، شده مى نوشته
 مورد در کتابت همین با نیز گاهى و آغا، گلین

آغامحمّدخان است، مانند  تهرف مى کار به مردان
و آغاپاشا. در این موارد خاص، در خطّ فارسى 

 شود.( امروز نیز همان ضبط قدیم رعایت مى
 اتاق اتاق/ اطاق
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 اتو/ اطو اتو/ اطو
 اختاپوس اختاپوس/ اختاپوث

 اسطبل اسطبل/ اصطبل
 اسطرلاب اسطرلاب/ اصطرلاب
 افسنتین افسنتین/ افسنطین

 شنگه اَلمَ شنگه شنگه/ عَلمَ اَلمَ
 امپراتور امپراتور/ امپراطور

 امپراتریس امپراتریس/ امپراطریس
 اُتراق اُتراق/ اطراق

 
 ب

 

 باباغورى باباغورى/ باباقورى
 باترى/ باطرى باترى/ باطرى
 باتلاق باتلاق/ باطلاق
 باجناغ باجناغ/ باجناق

 بغچه/ باچه بغچه/ باچه
 بلغور بلغور/ بلاور
 بلیت بلیت/ بلیط

 
 پ

 

 پاتوق پاتوق/ پاتوغ

 
 ت

 

 وتوروق ترق وتوروغ وتوروق/ تاراغ ترق
 طارم تارم/ طارم

 تنبور تنبور/ طنبور
 طاس تاس/ طاس

 کباب طاس کباب کباب/ طاس تاس
 تاغ تاغ/ تاق )نام درختچه(

 طاق تاق/ طاق
 تاق تاق/ طاق )در ماابل جفت(

 طاقدیس تاقدیس/ طاقدیس
 تالار طالارتالار/ 

 تاول تاول/ طاول
 تایر ماشین( تایر/ طایر )چرخ
 تباشیر تباشیر/ طباشیر

 تبرخون/ طبرخون تبرخون/ طبرخون
 تبرزد/ طبرزد تبرزد/ طبرزد

 تبرزین تبرزین/ طبرزین
 تپانچه تپانچه/ طپانچه
 تپیدن  تپیدن/ طپیدن

 شود( نوشته مى« ت»)مشتاات آن نیز با 
 تُپُق تُپغتُپق/ طُپق/ 

 تُتماج تُتماج/ طُطماج )نام نوعى آش(
 تراز )= ترازِ آبى( تراز/ طراز
 طراز )= نگارِ جامه( تراز/ طراز

به « طراز اول»)همچنین در عبارتى مثل 
طراز  تراز و هم هم«( داراى ماام اول»معناى 
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 هر دو صحیح است.
 ترخون ترخون/ طرخون

 ترقّه ترقّه/ طرقهّ
 تشت/ طشت تشت/ طشت

 تغار تغار/ طغار
 طوبیاا توبیاا/ طوبیاا
 توفان/ طوفان توفان/ طوفان

 
 چ

 

 چارق چارق/ چارغ
 چلغوز چلغوز/ چلاوز

 
 خ

 

 خطمی ختمى/ خطمى )گُل(

 
 د

 

 دوقلو دوقلو/ دوغلو

 
 ز

 

 زغال زغال/ ذغال

 
 س

 

 سوغات سوغات/ سوقات

 
 غ

 

 غلتیدن غلتیدن/ غلطیدن
، «غلتان»مشتاات آن مثل )همچنین 

 «(بام غلتان»، «غلتک»

 
 ق

 

 قاتى قاتى/ قاطی
 قاروقور قاروقور/ غاروغور

 قباد قباد/ غباد )نام ماهى(
 قدّاره قدّاره/ غدّاره
 قدُقُد قدُقُد/ غدُغُد

 غدغن قدغن/ غدغن/ غدقن
 قراقروت قراقروت/ قراقروط

 قرتى قرتى/ غرتی
 قرشمال قرشمال/ غرشمال

 قُرُق قُرُق/ غُرُق
 قورمه قرمه/ غرمه/ قورمه

 قروش قروش/ غروش
 قَزقان/ قَزغان

هاى دیگر: قازغان/ قازقان،  )گونه
 غزغن/ قزغن(

 قَزقان

 قشارق قشارق/ غشغرق
 قشلاق/ قشلاغ

 هاى دیگر: قیشلاق/ قیشلاغ( )گونه
 قشلاق
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 قفس قفس/ قفص
 قُلپ قُلُپ/ غُلُپ

 قلنبه قلنبه/ غلنبه
 قلیان قلیان/ غلیان

 قورباغه قورباغه/ غورباغه
 قورت قورت/ غورت
 قوطى قوطى/ قوتی
 قِیااج قِیااج/ غِیااج
 قِیماق قِیماق/ قِیماغ

 
 ل

 

 لاتارى لاتارى/ لاطاری
 لق لق/ لغ

 ولوق لق ولوغ ولوق/ لغ لق
 لق لق لغ لق/ لغ لق

 لوطى لوطى/ لوتى

 
 م

 

 ملاط ملات/ ملاط

 
 ن

 

 ناسور ناسور/ ناصور
 نسطورى نسطورى/ نستورى

 نِق نِق نِغ نِق/ نِغ نِق
 نفت / نفط نفت

 نفتالین نفتالین/ نفطالین

 
 و

 

 ورقُلُمبیدن ورغُلُمبیدن/ ورقُلُمبیدن
 وَغ وَغ وَغ وَق/ وَغ وقَ

 
 ه

 

 حلیم هلیم/ حلیم
 حوله هوله/ حوله

 هیز هیز/ حیز

 
 ى

 

 یاتاقان یاتاقان/ یاطاقان
 یالاوز یالاوز/ یالغوز

 یورغه یرقه/ یرغه/ یورقه/ یورغه
 یغور یغور/ یاور

  

 فهرست اعَلام داراى دو یا چند صورت املایى با ضبط مختار

 ضبط مختار هاى املایى صورت

 

 آ/ ا
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 آقاخان آغاخان/ آقاخان

 آغاجرى آغاجرى/ آقاجرى

 آلاداغ آلاداغ/ آلاداق

 اُترار اُترار/ اُطرار

 اتریش اتریش/ اطریش

1اصطهبانات استهبانات/ اسطهبانات/ اصطهبانات
 

 استخر/ اسطخر استخر/ اسطخر/ اصطخر

 ایتالیا ایتالیا/ ایطالیا

 ایذه ایذه/ ایزه

 

 ب

 

 باطوم باتوم/ باطوم

 بوزرجمهر بوزرجمهربوذرجمهر/ 

 

 پ

 

 پتر کبیر پتر کبیر/ پطر کبیر

 پترزبورگ پترزبورگ/ پطرزبورگ

 

 ت

 

 تائیس تائیس/ طائیس

 تاب/ طاب

)نام رودى که از کهکیلویه سرچشمه 
 گیرد( مى

 تاب

 طارم تارم/ طارم

 تالش/ طالش تالش/ طالش

 تایباد تایباد/ طایباد

 تَبَرک تَبَرک/ طَبَرک

 تپور طپورتپور/ 

 تخار/ طخار تخار/ طخار

 تخارستان/ طخارستان تخارستان/ طخارستان

 طرابلس ترابلس/ طرابلس

 ترشیز ترشیز/ طرشیز

 *ترقبه/ طرقبه ترقبه/ طرقبه

 تسوج*/ طسوج تسوج/ طسوج

 طوالش*توالش/  توالش/ طوالش

 توس/ طوس* توس/ طوس

 طوسى توسى/ طوسى

)طوسى وقتى اسم یا لاب باشد، مانند 
خواجه نصیرالدّین طوسى، فردوسى 

 آید.( مى« ط»طوسى، همیشه با 

 تهران تهران/ طهران

 تهماسب/ طهماسب تهماسب/ طهماسب

 تهمورث/ طهمورث تهمورث/ طهمورث

 تیسفون تیسفون/ طیسفون

 

 ج

 

 جابلسا جابلصاجابلسا/ 

 

 خ

 

 ختا ختا/ خطا

http://www.persianacademy.ir/fa/moxtar.aspx#02
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 خاف خواف/ خاف

 

 ز

 

 زنون زنون/ ذنن

 

 س

 

 ساوجبلاغ ساوجبلاغ/ ساوجبلاق

 سُغد سُغد/ صُغد

 سالاب/ صالاب سالاب/ صالاب

 

 ش

 

 شبورغان شبورغان/ شبورقان

 

 ع

 

 عیسو عیسو/ عیصو

 

 ق

 

 قباد قباد/ غباد

 قَرلق قَرلغ/ قَرلق

 آغاج قره آقاج قرهآغاج/  قره

 

 ک

 

 کیاباد کیاباد/ کیغباد

 

 ل

 

 لوت لوت/ لوط )کویر(

 لوط لوت/ لوط )قوم(

 ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

 بته  را کلمه آن خواستیم می اگر که است شده آورده حرفى ذیل فاط مراجعه، سهولت براى است، نوشتارى ٔهایى که حرف آغازى آنها داراى دو گونه واژه*

 .است شده آورده «ق» حرف ذیل که شود مى آغاز «غ» و «ق» حرف دو با که کلماتى جز به نوشتیم، می حرف آن با بنویسیم سَره فارسى

 برگزیده است.« استهبانات»جاى  را به« استهبان»وزارت کشور، در تاسیمات کشورى،  .1

 انتخابِ وزارت کشور.*


